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فرهیختگانکمترکسـیگمانمیبردسـخنرانیهای

آتشـینامامخمینـی)ره(دردهـه4۰بـاهمـتزنـانو

مردانایرانیبهانقلابمردمیعلیهرژیمستمشـاهی

منتـجشـود،انقلابـیکـهدیـرینپاییـدبـهالگـوی

آزادیخواهـانجهـانشـد.اسـتقلال،آزادیوعدالت

آرمانهـایبـزرگیـکملـتشـدکـهسـالهابغـض

خـودرافروخفتـهبـود،امـادرنهایـتدربهمن57رنگ

پیـروزیبـهخـودگرفـت.دههفجـرایامخوبیاسـتتا

میـزانتحقـقوپایبندیبهشـعارهایانقلاباسـلامی

رابررسـیومیزانپیشـبرداهدافکشـوردرسـالهای

پـسازانقـلابراارزیابـیکـرد.همیـنامـربهانهخوبی

بـودتـابـامصطفـیرسـتمی،رئیـسنهـادنمایندگـی

گفتوگـو بـه  هها دانشـگا در مقاممعظمرهبـری

بپردازیـمکـهدرادامـهمیخوانیـد.

درآسـتانهچهلوسـومینسـالروزانقـلابهسـتیم،

ایـنروزهـاکموبیـشازدسـتاوردهایانقـلابپـساز

گذشـتچهـاردهـهازبهمـن57صحبـتمیشـود،

بهعنـوانفـردیکهباطیفهایمختلفدانشـجوییو

استادیسروکاردارید،جمعبندیشماازنقطهنظرات

دانشگاهیاندرخصوصانقلابوچشماندازپیشروی

کشـورچیست؟

جشن انقلاب فرصت خوبی برای ارزیابی گذشته، حال و 

آینده  انقلاب ماست، چون این فرصت را به ما می دهد که فارغ 

از هیاهو های روزمره و درگیری ها نقطه ای و میکروسکوپی 

یک نگاه ماکروسکوپی، یک نگاه جامع و یک ارزیابی عمیق 

از مسیر و راه طی شده در این 42 سال داشته باشیم. من فکر 

می کنم که خصلت جامعه دانشگاهی و نخبگانی هم همین 

است که دمی هیاهو های روزانه در شبکه های اجتماعی و... 

را کنار بگذاریم و جدی تر به موضوع نگاه کنیم. ما می توانیم 

با نگاه به شعارها و مطالبات مردم در انقلاب اسلامی ارزیابی 

جدی تری از وضع مطلوب یا آن آرمانشهری که در ذهن 

مردم بود، داشته باشیم و با وضع موجود بسنجیم. برای 

این سنجش معمولا در رسانه های رسمی در ابعاد ملی آمار 

و ارقامی ارائه می شود از پیشرفت های عمرانی و زیرساخت ها 

و... که خب این در جای خود مهم و قابل تامل است. 

دستاوردهای فیزیکی انقلاب را می توان از وجهی دیگر 

هم ارزیابی کرد. می شود ایران را قیاس کرد با کشورهایی 

که از نظر استعدادهای زیرساختی، جمعیت و منابع و 

شاخص های اجتماعی فرهنگی در سال 57 شبیه ایران 

بوده اند؛ نظیر مصر که البته برخلاف ما 42 سال تحریم هم 

نبود. اخیرا دیدم این کار هم شده است که نتایج قابل تاملی 

دارد؛ اما مهم ترین ارزیابی شاید ارزیابی انقلاب با خود انقلاب 

باشد. این احتمالا برای آینده ما هم مفیدتر است.

نتیجـهارزیابـیانقـلاببـاخـودانقـلابراچگونـه

؟ میبینیـد

واقعیت این اسـت که در قیاس با شـعارهای خود انقلاب و 

بـا لحـاظ کردن مقدورات ما در برخی شـاخص ها پیشـرفت 

جـدی اتفـاق افتـاده و اوضـاع خـوب اسـت و در برخـی 

شـاخص ها هنـوز جـای کار داریـم.

در مولفه هایـی چـون اقتـدار ملـی، امنیـت، مردم سـالاری 

دینـی و البتـه توسـعه انسـانی که می خواهم بیشـتر درمورد 

آن صحبت کنم، اوضاع ما خوب است. در برخی شاخص ها 

مثل عدالت و آزادی و کارآمدی عملکرد متوسطی داشتیم.

در ایـن ارزیابـی دو نکتـه مهـم وجـود دارد ؛ اول اینکـه بایـد 

بدانیـم انقـلاب یـک پـروژه نیسـت کـه فـرض کنیـم از سـال 

42 آغـاز شـده و در 22 بهمـن 57 بـه اتمـام رسـیده اسـت. 

واقعیت این است که 22 بهمن 57 تازه شروع مرحله اصلی 

انقلاب اسـت و باید این مسـیر انقلابی و تحولی را تا رسـیدن 

بـه اهـداف اولیـه اسـتمرار داد. تجربـه  ایـن 42 سـال نشـان 

می دهـد هـر کجـا در نظـر و 

عمـل از رویکرد ها ی انقلابی 

مـن  ا د بـه  ه ایم  شـد ور  د

تکنوکراسـی، چـپ روی یـا 

محافظه کاری راست گرایانه 

افتاده ایم و از اهداف فاصله 

گرفته ایـم.

نکته دوم اینکه تجربه به ما 

نشان داده هر کجا نقش مردم 

جدی تر بوده، موفقیت بیشتر 

مردم سالاری  است.  شده 

دینی و انتخابات نمونه جدی 

و مهم این رویکرد است، دفع 

با   60 خطر جنگ در دهه 

بسیج مردمی هم از این جنس 

است. هرکجا عدالتخواهی 

عمومی  گفتمان  به  تبدیل 

ن  پیشرفت ما  ، ست ا ه  شد

بیشتر بوده، اینکه می بینید 

در اقتصاد جلو نرفتیم به خاطر 

همین است که طرح خوبی 

مشارکت  برای  نداشته ایم 

دادن مردم، حضور مردم در 

اقتصاد حتما با خصولتی شدن اقتصاد فرق دارد.

دراستکبارستیزیچقدرموفقبودهایم؟

ظلم ستیزی و مقابله با زورگویی به اصطلاح قدرت ها از اهداف 

اولیه انقلاب بود و هست. برای ملتی که طالب آزادی است؛ 

استکبارستیزی و نفی استعمار یک اصل عقلی است. اساسا 

نمی شود گفت ما ملتی آزادی خواهیم ولی به استقلال که 

آزادی در قیاس یک ملت است، پایبند نیستیم، یا نمی توان 

گفت عدالتخواهیم ولی توزیع نابرابر قدرت و ثروت و منزلت 

را در دنیا می پذیریم، ازاین رو استکبارستیزی عین عقلانیت 

و عین آزادی خواهی و عدالت طلبی است.

البتـه ایـن نکتـه هـم قابل تامـل اسـت کـه وقتـی انقـلاب 

شـد حـرف ایـن بـود کـه مـا بـه غیـر از دو رژیـم نژادپرسـت 

صهیونیسـتی و آپارتایـد آفریقـای جنوبـی بـا همـه روابـط 

انقـلاب توطئه هـای  پیـروزی  بـا  امـا  خواهیـم داشـت 

جـدی علیـه انقـلاب و ملـت ایـران انجـام شـد، حمایـت از 

تجزیه طلبـی، تسـلیح صدام بـرای جنگ علیه ایران و تلاش 

برای کودتاهای گوناگون ازجمله این اقدامات بود. مشکل 

اصلـی آنهـا هـم این بود کـه انقلابی آمده که حـرف نو دارد، 

نـه چـپ اسـت نـه راسـت؛ نه لیبرال اسـت نه مارکسیسـت و 

کم کـم دارد الگـو می شـود، بایـد جلـوی آن را گرفـت.

 در دهه اول انقلاب عموما دشمنی ها به مواجهه سخت با 

نظام کشیده شد، در دهه دوم و سوم این رویکرد با جنگ 

نرم ترکیب شد و در دهه چهارم با تشدید بی سابقه تحریم ها 

به جنگ هوشمند تبدیل شد. شما ببینید تحریم هایی 

که ایالات متحده آمریکا در دوره اوبامای ظاهرا مودب و 

و  کرد  حی  طرا ش  هو با

ترامپ جنایتکار  در دوره 

ید  تشد و  فت  یا مه  ا د ا

به گواه کارشناسان  شد، 

سخت ترین  و  خشن ترین 

است.  تاریخ  تحریم های 

آنها در این جنگ هوشمند 

از  فکر می کردند ایران را 

م  مرد ما  ا ورند  ر می آ د پا 

سختی ها  همه  علی رغم 

مقاومت جانانه ای کردند. 

مثل  ما  با و ا و  مپ  ترا

پایان کار  به  اسلاف شان 

و  عزیز  ایران  اما  رسیدند 

جمهوری اسلامی با همه 

سختی ها و مرارت ها پابرجا 

و مقتدر مانده است. این 

اتفاق نبوده مگر با ریشه دار 

بودن و مردمی بودن کشور 

و انقلاب. اگر ما بتوانیم از 

از فشار  این فرصت عبور 

حداکثری استفاده کنیم و 

در عدالت، کارآمدی و آزادی 

شاخص های خود را ارتقا بدهیم، دشمن در ایده جنگ 

هوشمند هم شکست جدی خواهد خورد.

درخصوصنیرویانسانینکتهایداشتید؟

ببینیـد بـه نظـر مـن معجـزه اصلـی انقـلاب در حـوزه نیروی 

انسـانی بـوده اسـت، در چـه نظـام تمدنـی در دنیـا فـردی 

مثل شـهید سـعید عزیز حاج قاسـم سـلیمانی پرورش پیدا 

می کنـد؟ فـردی در قلـه عرفـان عملـی، در اوج مردمداری، 

عدالتخواهـی و کارآمـدی بـرای ملـت خـود و بـرای امـت 

اسـلام. اگـر کل خروجـی انقـلاب ایـران ظهـور فـردی مثـل 

شهیدسـلیمانی باشـد یعنـی ایـن انقـلاب بـه اهـداف خود 

رسـیده اسـت، درحالی کـه حاج قاسـم تنهـا یـک نمونـه 

اسـت، هـزاران انسـان تـراز تربیت شـده گمنـام و نامدارانی 

چـون شـهید فخـری زاده و مرحـوم کاظمی آشـتیانی، 

شـهید شـهریاری و بسـیاری از دانشـمندان مبـرز در حـوزه 

علـم، حسـن رحیم پور ازغـدی در حـوزه نظریه پـردازی، 

مرتضـی آوینـی و ابراهیـم حاتمی کیـا در فرهنـگ و... 

سـاخته و پرداخته انقلاب اسـلامی هسـتند و در جای دیگر 

نمونه هایـش را پیـدا نمی کنیـد.

دردانشـگاهچطـور؟آیـاانقـلاباسـلامیبـهدانشـگاه

مارسـیدهاسـت؟انتظاراتانقلابازدانشـگاهمحقق

؟ شد

تصـورم مـن ایـن اسـت کـه واقعیت هـای دانشـگاه بـا آنچـه 

تصویر می شـود به شـکل جدی فرق دارد. دانشگاه ما امروز 

جهت گیـری کلی اش در راسـتای انقلاب اسـت.

از جزئیـات کمـی و عـددی دانشـگاه ها زیـاد گفتـه شـده و 

حتما آن آمار باید مورد مداقه قرار بگیرد. گسترش دانشگاه 

یقینـا بـه گسـترش سـطح دانایـی به شـکل عمومـی و رشـد 

علمـی کشـور به شـکل خاص منتج شـده اسـت.

بسـیاری از ریل گذاری هـای عمومـی در حـوزه علـم در 

دانشـگاه انقـلاب اسـلامی صحیـح بـوده اسـت. تـرور علـم 

ایرانـی توسـط موسـاد و سـیا و ظهـور پدیده هایـی چـون 

شـهدای گرانقـدر فخـری زاده، شـهریاری، علی محمـدی، 

رضایی نـژاد، احمدی روشـن و بسـیاری از دانشـمندان 

گمنـام امـا پراثـر ایرانـی نشـان می دهـد جهت گیـری مـا 

در حوزه هایـی کامـلا منطبق بـر نیاز هـای علمـی کشـور 

بـوده اسـت.

البتـه ضعـف و عیـب هم حتما داریم، اینکه بعد از 42 سـال 

از انقـلاب هنـوز تئـوری متقن و جامعـی درخصوص عدالت 

به عنـوان یکـی از شـعارهای اصلـی انقـلاب نداریم یعنی در 

علوم انسـانی کـم کاری کرده ایم.

در حـوزه فرهنگـی دانشـگاه هـم برآورد هـای مـا از فعالیـت 

تشـکل های دانشـجویی و علمـی و کانون هـای فرهنگـی، 

نماز هـای جماعـت پرشـور سـال های قبـل کرونایـی در 

دانشـگاه و... نشـان می دهـد اوضـاع به بـدی آنچه عده ای 

می خواهنـد نیسـت، در ایـن خصوص آمارهـای قابل تاملی 

هـم وجـود دارد، پایدارتریـن ازدواج ها همچنان ازدواج های 

دانشـجویی هسـتند و ایـن از نشـانه های خـوب در جامعـه 

دانشـگاهی ماست.

آیندهانقلاباسلامیراچگونهارزیابیمیکنید؟

آینـده درصـورت درس گرفتـن از علـل کاسـتی ها ی فعلـی 

و حـل ایـن مشـکلات بسـیار روشـن اسـت. نسـل تازه نفس 

فعلـی بـا انـرژی و توانمنـدی بـالا شـاید حتـی از نسـل اول 

انقـلاب هـم متخصص تـر باشـند. مـا امـروز تجربه انباشـته 

43 سـال حکومتـداری را در اختیـار داریـم کـه خیلـی مهـم 

اسـت. آنچـه ناظـر بـه گام دوم انقـلاب به مثابـه ابرپـروژه 

فرهنگـی، اجتماعـی، سیاسـی جمهوری اسـلامی ایران در 

دهـه پنجـم دیده شـده، ناظر بـه همین توانمندی هاسـت، 

به شـرطی که انقلابی رفتار کنیم و تحول خواه باشـیم؛ این 

تحول خواهـی هـم ناظـر به حوزه نظری و تئوری اسـت و هم 

حیطـه کنش گـری و عمـل. 

رئیسنهادنمایندگیمقاممعظمرهبریدردانشگاههابا»فرهیختگان«مطرحکرد

با ارتقایبا ارتقای
عدالت، آزادی و کارآمدیعدالت، آزادی و کارآمدی
جنگ هوشمند  دشمنجنگ هوشمند  دشمن
شکست می خوردشکست می خورد

دانشگاهدانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

کلاسهایعملیدانشگاههادرشهرهایآبیوزردحضوریمیشود

منصور غلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره نحوه برگزاری ترم تحصیلی آینده در 

دانشگاه ها اظهار کرد: »با توجه به شرایط موجود از نظر شیوع ویروس کرونا در کشور پیش بینی می کنیم که ترم تحصیلی آینده 

هم مجازی برگزار شود.« وزیر علوم ادامه داد: »دانشگاه ها آموزش ترم آینده را از هفته جاری و برخی دیگر از هفته آینده شروع 

می کنند.« غلامی گفت: »تلاش بر این است با حفظ شیوه نامه های بهداشتی در مناطقی که در وضعیت آبی و زرد قرار دارند با 

تعداد کمتری از گروه های دانشجویی بخشی از دروس عملی که امکان ارائه آنها به صورت مجازی وجود ندارد، به صورت حضوری 

ارائه شوند.« او با بیان اینکه برخی دانشجویان با مشکل فارغ التحصیلی مواجه شده اند، افزود: »شرایط فوق  برای دانشجویانی که 

فقط چند واحد دیگر درس برای فارغ التحصیلی دارند و با گذراندن این واحد ها فارغ التحصیل می شوند، حتما اجرا خواهد شد.« 

غلامی توضیح داد: »دانشگاه ها علاوه بر پذیرش تعداد کم دانشجویان باید شیوه نامه های بهداشتی را به صورت حداکثری رعایت 

کنند.« او گفت: »تلاش می کنیم درکنار محدودیت هایی که به دلیل شیوع کرونا ایجاد شده دانشجویان آسیب جدی نبینند و 

فارغ التحصیلی آنها به موقع باشد. این تصمیم در کمیته تخصصی ستاد ملی مبارزه با کرونا اتخاذ شده است.« غلامی تاکید کرد: 

»این شرایط برای جلوگیری از آسیب دیدن رویه تحصیل دانشجویانی فراهم شده که مقرر بوده در ترم مهر یا بهمن فارغ التحصیل 

شوند و با برگزاری نشدن کلاس های عملی با مشکل مواجه شده  اند.« 

واکسنکرونایتزریقی-استنشاقی»کووپارس«رونماییشد

نخستین واکسن تزریقی- استنشاقی کرونا با نام »کووپارس« که به همت موسسه رازی تولید شده 

است، امروز با حضور ستاری معاون علمی رئیس جمهور، خاوازی وزیر کشاورزی و سعید نمکی وزیر 

بهداشت رونمایی شد. چندی پیش تفاهمنامه همکاری بین موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 

رازی و دانشگاه علوم پزشکی ایران برای کارآزمایی بالینی واکسن نوترکیب تولید این موسسه تحقیقاتی 

با نام »رازی کوو پارس« با هدف تعیین دوز، امن بودن و ایمنی زایی امضا شد. مرحله مطالعاتی این 

واکسن به طور کامل ایرانی به صورت مستقل در موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی به پایان 

رسیده است. به گفته علی اسحاقی، رئیس موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی این مطالعه 

تاییدیه کمیته ملی اخلاق در پژوهش های پزشکی وزارت بهداشت را دریافت کرده است. مرحله نخست 

کارآزمایی بالینی واکسن رازی »کوو پارس« شامل ۱33 داوطلب است که در ابتدا واکسن به ۱3 نفر 

طی هشت روز تزریق می شود و اگر واکنش خاصی بروز نکند تزریق به گروه های 20 نفره تا ۱20 نفر 

دیگر ادامه خواهد داشت. این مرحله 23 روز طول می کشد و مرحله دوم هم حدود چهار تا پنج ماه 

است که درصورت موفقیت وارد مرحله سوم می شود و واکسن به تولید انبوه می رسد. 

پرداختوامهایدانشجویینیمسالدومبهزودیآغازمیشود

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم گفت: »برای پرداخت وام ها از لحاظ نقدینگی در نیمسال اول مشکلی 

نداشتیم و بلافاصله پرداخت وام های نیمسال دوم را نیز آغاز می کنیم.« ناصر مطیعی افزود: »در سال تحصیلی جدید 

اغلب دانشجویان درکنار خانواده های خود هستند و آموزش به صورت مجازی اجرا شد و با توجه به شرایط سخت 

اقتصادی تلاش کردیم که حامی و کمک کار دانشجویان باشیم.« وی تاکید کرد: »راهبرد اصلی صندوق رفاه دانشجویان 

پرداخت وام های دانشجویی است و خوشبختانه با مصوبه هیات امنای صندوق رفاه دانشجویان برای نیمسال اول 

سال تحصیلی حدود 300 میلیارد تومان اعتبار برای پنج نوع وام تحصیلی، وام شهریه، وام ودیعه مسکن، وام ویژه 

دکتری و وام ضروری درنظر گرفته شد.« رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم گفت: »تاکنون حدود 250 میلیارد 

تومان از این میزان وام با درخواست دانشگاه ها به امور مالی دانشگاه واریز شد و خوشبختانه برای پرداخت وام ها از 

لحاظ نقدینگی در نیمسال اول مشکلی نداشتیم و بلافاصله پرداخت وام های نیمسال دوم را نیز آغاز می کنیم.« وی 

با بیان اینکه هیچ دانشجویی با توجه به شیوع کرونا برای دریافت وام نباید به واحدهای دانشجویی مراجعه کند، گفت: 

»تمام درخواست ها در سامانه ثبت می شود و کارشناسان صندوق رفاه دانشجویان آنها را بررسی می کنند.« مطیعی 

تصریح کرد: »آمادگی پرداخت همین میزان وام را برای نیمسال تحصیلی دوم داریم و امیدواریم مشکلی رخ ندهد.« 

تاریخ علم

تاریخعلمدراسلاموایرانبهروایتدکترعلیاکبرولایتی
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، »فرهیختـگان« مـه روزنا

سـتونی در ایـن ز ا پیـش

تحـتعنـوان»تاریـخعلـم

دراسـلاموایـران«بـهتبیین

دقیـق  و علمـی حـث مبا

تاریـخایـنمبحـثمهـمو

مطـرحدرمجامـععلمیروز

میپرداخـت.بنمایـهایـن

رشـتهمقالات،اساسـامباحثیبودکهدکترعلیاکبرولایتی

دربرنامهتلویزیونی»ایران«ازشـبکهدومسـیمابیانکردهو

سـپسبنابهدرخواسـتهایمتعدداسـاتید،پژوهشـگرانو

دانشجویان،جهتتبییندقیقترمباحثوارائهمستندات

ایـنمطالـب،بـرایچـاپدرروزنامـه،تنظیـمکـردهبودنـد.

روزنامـه»فرهیختـگان«درپاسـخبـهدرخواسـتهایمکـرر

خواننـدگان،مطابـقگذشـتهبـهچـاپایـنمجموعـهادامـه

خواهدداد.البتهبهجهتاتصالوپیوستگیمباحث،پیش

ازشـروعمباحـثجدیـد،نـگاهومـروریخواهیـمداشـتبه

مباحـثگذشـتهکـهدرهمیـنسـتونمنتشـرخواهـدشـد.

ابن سـینا در کتـاب قانـون )کتـاب سـوم، بخـش ۱، صـص 527-

526( چنیـن دسـتورات همگانـی ای را بـرای درمـان بیماری های 

قلب پیشـنهاد می کنـد: »مـا دربـاره داروهای عـلاج قلـب گفتاری 

جداگانه داریم، ولی در اینجـا به چیزهایی اشـاره می کنیم که باید 

در کتاب های سـاده و آسـان بیایـد. قلب اندامی اسـت ارزشـمند و 

ارزنده تـر از هر اندامی؛ پس بایـد هنگامی که قلب را به وسـیله دارو 

معالجه می کنیم، با اعتماد بر خویش به تداوی و معالجه بپردازیم، 

چه ایـن معالجه پاکسـازی قلـب از خلط باشـد و یـا مـراد از معالجه 

تبدیل مزاج قلب به سـوی حالت طبیعی. اگر برای پاکسـازی خلط 

از قلب بـه رگ زنی اقـدام نکردیم و داروی پاکسـاز به جـای رگ زدن 

بـه کار بردیـم، نباید چندیـن وسـیله را با هـم به ایـن دلیل کـه همه 

پاکسـازند، در آن واحـد بـه کار اندازیـم. اما بایـد یـادآوری کنیم که 

پاکسـازی خلطی که سـبب بیماری قلب می شـود بهتر است که از 

راه خون گرفتن صورت پذیرد، زیـرا خون گیری به احتیاطی که باید 

رعایت شود نزدیک تر است. سـبب در اینکه رگ زدن را در پاکسازی 

خلط مایه بیماری قلب، بر سایر وسایل پاکسازی ها ترجیح می دهم 

این اسـت که اولا بیرون کشـیدن خون از بدن مانند دارو نیست که 

بر قلـب وارد آیـد؛ دوم آنکه سـبب اکثـر بیماری های قلب پر شـدن 

قلب از خـون و بخار اسـت ]و[ رگ زدن هـر دو را خنثـی می نماید.« 

این برداشـت ابن سـینا باتوجه به داده های فیزیوپاتولـوژی کنونی 

نیز منطقـی اسـت. ابن سـینا در ادامه می نویسـد: »اگر تشـخیص 

دادی که بیماری قلب سـبب پرشـدن قلب از خون اسـت، شاهرگ 

دسـت راسـت را بزن و اگر تشـخیص دادی که سـبب بیمـاری قلب 
جمع آمدن بخار در قلب چپ اسـت، شـاهرگ دسـت چپ را بزن.۱ 

وی در پایان همیـن فصل )کتاب سـوم، بخـش ۱، ص 53۱( انواع 
داروهـای معالـج قلـب را یـاد می کنـد، از آن جملـه اسـت: دُرونـد2 

کـه ریشـه آن به عنـوان داروی ضدخفقـان بـه کار بـرده می شـود، 

مُشـک که توان بخـش و ضدتپـش اسـت، عنبـر و زعفران و عـود که 

شـادی افزا و توان بخش قلب اسـت، و نیز بسـیاری دیگر از گیاهان 

با خاصیت هایی مشابه که ابن سـینا از آنها یاد می کند. ولی از پیاز 

عنصل که اثـر شِـبه دیژیتـال آن شـناخته نشـده، به عنـوان درمان 

ریزش مـو و داروی ضدسـرفه یـاد می کند. 

ابن سـینا در گفتاری دیگـر از کتاب قانـون )کتاب سـوم، بخش ۱، 

صص 562-532(، به تفصیل بیشتری درباره علل پیدایش بیماری 

قلـب سـخن می گویـد و مهم تریـن علـت بیمـاری قلـب را ناشـی از 

بیماری اعضای مجـاور و تغییـر در مـزاج آن می داند و بـرای درمان 

انـواع خفقان هـا بار دیگـر بر درمـان از طریـق فصد تاکیـد و توصیه 

می کند. اگر خفقان در فصول معینی روی می نماید بهتر آن است 

که پیش از رسـیدن حمله بیمـاری فصد انجـام گیرد.3 

پینوشت:

۱-  ابن سینا، حسین بن عبدالله )۱370 - ۱363(. قانون در طب، ترجمه 

عبدالرحمن شرفکندی، تهران، سروش ، بخش ۱، ص ۱57.

Doronicum .2

3. برای آگاهی بیشتر درباره نظرات طبی ابن سینا درباره دستگاه گردش 

خون و قلب، دانش پژوه، محمد )۱384(. »تاریخ شناخت دستگاه گردش 

خون و بیماری های آن در دوره اسلامی«، تاریخ علم، ش 4، صص ۱۱8-

.۱۱2

 معجزه اصلی انقلاب در 

حوزه نیروی انسانی بوده 

است، در چه نظام تمدنی 

در دنیا فردی مثل شهید سعید عزیز 

حاج قاسم سلیمانی پرورش پیدا 

می کند؟ فردی در قله عرفان عملی، 

در اوج مردمداری، عدالتخواهی و 

کارآمدی برای ملت خود و برای امت 

اسلام. اگر کل خروجی انقلاب ایران 

ظهور فردی مثل شهیدسلیمانی باشد 

یعنی این انقلاب به اهداف خود 

رسیده است، درحالی که حاج قاسم 

تنها یک نمونه است از هزاران انسان 

تراز تربیت شده گمنام و نامدارانی 

چون شهید فخری زاده و مرحوم 

کاظمی آشتیانی که ساخته و پرداخته 

انقلاب اسلامی هستند


